
Zpráva o činnosti Klubu chovatelů českých staváků za r. 2020 
 

Vážení přátelé, vážení delegáti, vážení hosté, 
rok 2018 jsem ve své zprávě nazval „komplikovaný“, r. 2019 „ještě komplikovanější“, 

tak nad označením roku 2020 nemusím dlouho přemýšlet. Byl to rok „covidový“, stejně jako 
začátek toho letošního. Tato pandemie nás zasáhla úplně všechny, i když asi každého jiným 
způsobem. 

Loňská výroční konference se z důvodu karantény konala až 27.6. Bylo přečteno 
usnesení z konference 2019 a schválen program schůze. Byla přednesena zpráva předsedy, 
zpráva jednatele a zpráva pokladníka. Poradce chovu Ing. T. Sousedík informoval o německé 
výstavě ve městě Theuma, kde byli vystaveni němečtí i čeští staváci. Matrikář Z. Bek 
informoval o stavu členské základny. Počet členů byl 211, o 4 méně než o rok dřív. Předseda 
revizní komise P. Abrešek odsouhlasil vedení peněžního deníku a pokladny, stejně tak i 
majetek klubu. Zástupci jednotlivých OP seznámili přítomné se svojí činností. Jednatel J. 
Hrubý přečetl zamítnutí žádosti o vyplacení podpory. Ing. F. Slepička přednesl odvolání k této 
záležitosti. 

Byl odsouhlasen termín speciálky 11. – 13. 12. Bude se konat jako přehlídka. Byly 
stanoveny poplatky na burze. Dále byl schválen plán práce. Ing. J. Boukal seznámil přítomné 
s informací pro Ing. Krůtu, že žádné platby mezi hlavním výborem a moravskými pobočkami 
neproběhly. 

Z. Bek informoval o vedení klubových webových stránek, které převzala paní 
Janáčková. M. Kyška referoval o špatném posuzování staváků na místních výstavách. J. 
Melichar promluvil o nejednotnosti posuzování na pobočkách. Usnesení bylo schváleno 
jednohlasně. 

Schůze rozšířeného výboru proběhla 12. 9. 2020. Zástupci OP seznámili přítomné 
s plánem svých akcí, zejména pořádáním výstav. Dalším bodem bylo zajištění speciálky. Z. 
Bek referoval o zajištění přihlášek a cen. Se zástupci ZO Kolín se domluví na veterinárních a 
hygienických podmínkách. Diskutovalo se o krmení a napájení holubů na výstavě. M. Kyška 
přednesl připomínky k soutěžnímu řádu. Na OP se toto prodiskutuje a případné návrhy se 
předloží na celostátní konferenci. 

Byl projednán další postup ohledně odvolání na zamítnutí dotace. Organizačně bylo 
zajištěno školení barvy v březnu. Školena má být barva bílá a ostatní, které nebyly školeny. 
Bylo navrženo zvýšit členské příspěvky pro klub na 150,- Kč. Každá OP si může příspěvky určit 
dle vlastní potřeby. Usnesení bylo schváleno jednohlasně. 

Nakonec ale bylo všechno úplně jinak. Karanténní opatření se zpřísňovala ne každý 
týden, ale téměř každý den. Výstavy se rušily v celé zemi jedna za druhou. Z výstav poboček 
se uskutečnila snad jen výstava výletků v září v Bohušovicích. Bylo značně problematické 
plánovat něco předem. Nakonec byla zrušena i speciálka. Ve hře ještě zůstala možnost 
přeložení na leden, ale i to nepřipadalo nakonec v úvahu. Zvažoval jsem alespoň uspořádat 
jednodenní veletrh staváků bez ocenění tak, aby měl každý možnost nakoupit či prodat 
chovný materiál. Ale ani to nebylo možné. Nemohla se konat ani slavnostní schůze. 

Nejsmutnější ale je, že nám na tuto nákazu zemřelo několik členů. 
A aby toho nebylo málo, ještě na několika místech vypukla ptačí chřipka. Naštěstí je 

snad vše už zažehnáno. 
Z důvodu covidu se nemohlo také uskutečnit plánované školení barvy, již druhé po 

sobě. Tak snad v příštím roce. 



Elitní chovy ve stavění máme 4. V letošním roce končí platnost K. Houdkovi, M. 
Neborovskému a Z. Bekovi. Chov K. Řeťovského má platnost až do r. 2023. Snad se k nim 
přidá ještě někdo další. 

Konference odbornosti, kde hlasují zástupci okresů, a zároveň aktiv klubů byla 
plánována na květen 2020. Z důvodu karantény přeložena na říjen a nakonec zrušena. 

Ještě se krátce vrátím ke covidu. zasáhl celý svět včetně Antarktidy a snad všechny 
lidské činnosti včetně chovatelství. Zemřelo na něj několik našich členů. Pokud ještě někteří 
z vás nejste vakcionováni, pospěšte si a nákazu nepodceňujte. Jen tak budeme moci 
pokračovat ve svém koníčku a zlepšovat svoje chovy. 

Počet členů klubu již nejméně 30 let klesá a průměrný věk se zvyšuje. Mladí chovatelé 
téměř nejsou. V časopise Chovatel alespoň občas sleduji zprávy z výstav. V řadě případů získá 
čestnou cenu za staváka chovatel, jehož jméno mi nic neříká. Pokud se s takovým případem 
setkáte, oslovte tyto chovatele a nabídněte jim členství v klubu. Nečekejte, že to udělají 
sami. 

V sobotu 26. 6. 2021 proběhlo v Pardubicích školení posuzovatelů, tentokrát pouze 
jednodenní. Ze zprávy předsedy sboru J. Holáně jsme se dozvěděli, že v současné době má 
sbor posuzovatelů 58 členů + 6 adeptů. Před asi 30 lety to byla více než stovka. Dle, nejen 
mého, názoru je to důvod, proč povolit klubové posuzovatele. Z různých důvodů bylo na 
školení přítomno jen 36 členů, z toho 8 členů našeho klubu. Dále J. Holáň kritizoval způsob 
posouzení českých staváků v Kolíně 2019. Na loňském školení posuzovatelů byli svazoví 
posuzovatelé, kteří se této akce účastnili, pozváni před kárnou komisi. Od potrestání těchto 
posuzovatelů bylo upuštěno. M. Smetana v zastoupení referoval o dvoudenním školení 
adeptů. 

Ze zprávy předsedy ÚOK P. Gajdy jsme se dozvěděli, že evropská výstava 2021 
v Rakousku bude zrušena. Místo ní se bude v příštím roce konat výstava v Polsku. Diskuse 
byla minimální. Mimo jiné P. Wieder žádal kategorizaci vad u staváků. 

Zastavil bych se u evropské výstavy v Polsku. Polsko je blízko nejen geograficky. Stavák 
se tam chová, i když v jiné formě. Procento mladých chovatelů je tam výrazně vyšší než u 
nás. Máme rozhodně větší šanci se prosadit než třeba v Německu. Dle mého názoru by byla 
velká chyba této akce nevyužít. Početní zastoupení bych si představoval mnohem větší než 
na minulých výstavách ve Francii a Dánsku. 

Vážení přátelé, letošní zpráva je, ve srovnání s těmi minulými, krátká. Karanténa 
způsobila, že není o čem psát. Současná situace naznačuje zlepšení a věřím, že se snad ještě 
letos vrátíme do normální doby. Budeme se scházet na výstavách a provozovat svého 
koníčka bez jakýchkoliv omezení. 

Co nás v letošním roce čeká? Doufám, že speciálka bez větších karanténních či 
veterinárních opatření. V jaké formě a s jakým oceňováním ji uskutečníme, rozhodneme 
dnes. A také doufám, že se dočkáme většího pochopení a vstřícnosti od zástupců ÚOK. 

Vážení přátelé, na závěr své zprávy bych chtěl poděkovat všem, kteří v této 
komplikované době přispěli ke šlechtění a propagaci staváků. Děkuji také ZO Kolín, jehož 
zázemí využíváme už téměř 30 let. Děkuji všem, kteří to se stavákem a klubem myslí dobře. 
Všem Vám přeji hlavně hodně zdraví a chovatelských a osobních úspěchů. Nenechte se 
znechutit celkovou situací a věřme v lepší budoucnost. 

 
 
       Chovu a letu staváka 
        zdar! 


